
Sklepi upravnega odbora 
Zaveze o tekočih stanov

skih zadevah. 
Seja upravnega odbora Zaveze se je 

vršila dne 1. aprila 1920 v sobi hranilnice 
in posojilnice Učiteljskega konvikta v 
Ljubljani dopoldne od 9. do 12. in po
poldne od 2. do 5. ure. Navzoči: člani 
vodstva Zaveze in upravni odborniki Fr. 
Brinar. Jak. Dimnik, R. Dostal, P. Flere, 
Ant. Mervič, J. Rajšp, J. Rezek in H. 
Šumer. 

Otvoritev seje po predsedniku. 
Zavezin predsednik L. Jelene ugo

tovi sklepčnost, pozdravi navzoče uprav
ne odbornike, oivori sejo in preide K 
dnevnemu redu. 

Tajnikovo poročila 
Tajnik V. Rus poroča o delovanju 

vodstva Zaveze od zadnje seje, ki se je 
vršila dne 5. septembra 1919, kar je raz
vidno iz objavljenih zapisnikov prvih 
treh sej Zavezinega vodstva. Po pri
mernem utemeljevanju stavi upravnemu 
odboru v sprejetje nastopne tri predloge: 
a) Meščanskošolsko učiteljstvo še vedno 
nima svoji naobrazbi in svojemu delu 
primerno odgovarjajoče plače. Vodstvo 
Zaveze sklici potom poziva vse sloven
sko jugoslovansko strokovno učiteljstvo 
k sestanku, na katerem naj se poviški teh 
plač pravilno in definitivno ugotove, 
sklepi pa naj se javijo Zavezinemu vod
stvu, da stori isto na merodajnih mestih 
potrebne korake, b) Prejemki učiteljskih 
upokojencev rn vdov so izredno majhni, 
neznatna pa je tudi pokojnina državnih 
uradnikov sploh. Zavezino vodstvo se 
obrni s posebnim dopisom na »Društvo 
upokojenega učiteljstva«, ki naj dogo
vorno z državnimi upokojenci čimpre 
določi človeku primerno pokojnino, sklepi 
pa naj se naznanijo Zavezi v svrho kon
čne ugotovitve, c) »Učiteljski Tovariš« 
naj do kongresa opusti s Slomškovo Zve
zo vsako polemiko. Morebitni njeni na
padi naj se ponatisnejo v stanovskem 
glasilu brez komer.tara in brez proti
napadov, zgolj v informacijo Zavezinega 
članstva. V Uniio stopimo družno brej 

ozira na strokovno in politiško cepitev, 
zategadelj tudi ne moremo priznati Slom
škove Zveze, ki je politiška organizacija. 

O tajnikovem poročilu se vname 
daljša debata, v katero posežejo vsi 
upravni odborniki. Predsednik L. Jelene 
poroča podrobno o korakih, ki jih je 
zavzela Zaveza potom vlog v prid me
ščanskošolskemu učiteljstvu, in še po
sebej o osebnej intervenciji, ki sta jo iz
vršila v isti namen predsednik in dr. Fr. 
Skaberne v Beogradu v ministrstvu pro
svete ob razgovoru uradniške pragmati
ke. Tovariš J. Rajšp želi, da naj se za
deva natančno pojasni v stanovskem 
glasilu, kar mu Zavezin predsednik ob
ljubi Sestanek glede končne ureditve 
prejemkov meščanskošolskega učitelj
stva naj skliče upravni odbornik ravna
telj Drag. Humek. Tovariš Fr. Brinar 
toplo pozdravlja tretji predlog Zavezinega 
tajnika, povdarjajoč, da zanima morda 
lokalni spor, ki je nastal med Zavezo in 
Slomškovo Zvezo le učiteljstvo, službu
joče na bivšem Kranjskem, sicer pa niko
gar drugega v stanovski organizaciji. So
glasno se sprejmejo vsi trije stavljeni 
predlogi z naslednjim Brinarjevim do
stavkom: »Prve štiri točke znanega do
pisa Slomškove Zveze, ki govore o udru
ženju vsega jugoslovanskega učiteljstva 
v državi SHS, so Zavezinemu upravne
mu odboru sicer simpatične, a jih ne 
more vzeti na znanje, dokler Slomškova 
Zveza ne sklene razdružitve.« 

Blagajnikovo poročilo. 
Blagajnik Fr. Luznar poroča natan

čno o Zavezinem gmotnem stanju. (Glej 
uvodnik v 12. letošnji štev. Učit. Tov.!) 
Po utemeljenem izvajanju predlaga: a) 
Članarina se zvišaj za vsakega člana za 
leto 1920 na 120 K, od katerih prejemaj 
Zavezina blagajna po 108 K, domače 
društvo pa po 12 K. b) Učiteljski Tovariš 
izhajaj brez priloge, c) Popotnik izidi na 
vsake tri mesece največ na štirih tiskanih 
polah. č) Zaveza pristopi kot ustanovnik 
k Jugoslovanski Matici z zneskom tisoč 
dinarjev. Nadalje opozarja, da so naši listi 
še vedno mnogo cenejši kakor drugi ča
sopisi, in naznani, da je pristooilo k Za
vezi v novi upravni dobi že črez 50C 
novih članov. 

Tudi o blagajnikovem poročilu se 
vname daljša debata. Podpredsednik A. 
Gnus je za slučaj potrebe za omejitev 
listov, zakaj Zavezin blagajnik sme raz
polagati samo z razpoložljivo vsoto in 
ne sme izkazati koncem upravne dobe 
kakršnegakoli primanjkljaja. Tovariš P. 
Flere poudarja, da so dobivala nekatera 
okrajna učiteljska društva od vsakega 
člana doslej več kakor po 12 K letno, 
zato naj se istim dovoli, da smejo even
tualno zvišati za svoje članstvo določeno 
letnino. Tovariš Fr. Brinar je le za dolo
čeni povišek članarine, ker je učiteljski 
organizačni davek itak velik, saj imajo 
nekatera Zavezina okrajna društva po 
tri in še več letnih zborovanj. Zavezin 
tajnik želi, da ostanimo s članarino me
sečno pri desetih kronah, četudi se zviša 
medtem cena papirju in tisku; v naj
skrajnejšem slučaju je priporočljiveje, da 
se zmanjša obseg našim listom, in če 
treba, naj izhaja tudi stanovsko glasilo 
nekaj časa zopet samo vsakih 14 dni. 
Sklone se, da se odpre v Učit. Tovarišu 
stalna listnica blagajnika, kjer naj dobi 
članstvo potrebne informacije. Zaostala 
članarina naj se iztirja pri dotičnem okraj
nem društvu, ki je odgovorno za plače
vanje svojega članstva. Potrdi se zvi
šanje nagrad urednikom in upravnikom 
Zavezinih listov, in določijo se dnevnice 
upravnim odbornikom. Predlo^' tovariša 
blagajnika, ki jih je stavil v zadnji vod
stveni seji in danes, se sprejmejo nato 
soglasno. Želje upravnih odbornikov srle
de članarine in Zavezinih listov se vza
meio v vednost 

Predsednik L. Jelene poroča, da je 
zamenjal po Učiteljsk. Udruženju v Beo
gradu Zavezi darovanih tisoč frankov po 
dnevnem kurzu, za kar je prejel deset 
tisoč kron. Od tega je dai upravništvu 
»Zvončka" in »Popotnika" na račun vsa
kemu polovico, čemur naj upravni odbor 
naknadno pritrdi. Naznanjena razdelitev 
se vzame odobruje na znanje. 

Poročilo odseka o načrta šolskega 
zakona. 

Tovariš P. Flere poroča, da je odsek 
ta načrt vsestransko predelal, naglašajoč 
principe, na katerih je izdelan. Zavezino 
učiteljstvo dobi osnutek v pregled, zato 

odpade natančnejše poročilo. Poročilo se 
sprejme s pohvalo v vednost. 
Razprava o členih 33. al. 4., 88. a) in 89. 

šolskega zakona z dne 23. '■■"'- 1919. 
Predsednik L. Jelene naglasa, da sta 

stanarina in kurivo zajamčeni učiteljstvu 
v državnem šolskem zakonu. Na Hrvat
skem in v Srbiji so glasom Dostave nre
skrbovale učiteljstvu oboje dotične občine 
še v predvojnem času, stari avstrijski za
kon pa tega za svoje dežele ni poznal. Ob 
tej zahtevi bi prišli z občinskimi unravami 
v navzkrižje, zato je mnenja, da tega od 
njih ne zahtevajmo, dasi smo po zakonu 
k temu opravičeni. Tudi dosedanje kate
gorije državnih nameščencev ne uživajo 
takih dobrot. Zaveza je namreč državo 
naprosila, da naj prevzame potom po
sebne naredbe za slovenske šole in uči
teljstvo na svoj račun obe bremeni, kar 
pa je bilo odklonjeno z motivacijo, da so 
dolžne preskrbovati učiteljstvu brez
plačno stanovanje in kurivo posamezne 
šolske občine. 

Podpredsednik A. Gnus misli, da naj 
se nam vendarle vračuna v pokojnino po
lovica aktivitetnih doklad, dokler nismo 
uvrščeni v uradniško pragmatiko. Tov. 
J. Rajšp priporoča, da naj ne pozabimo na 
povišek funkcijskih doklad, ki so za uči
teljstvo vsekako prenizko odmerjene. 

Nadalje pojasni Zavezin predsednik, 
da bi moral stopiti šolski zakon v veljavo 
že 1. septembra in ne 1. decembra 1. 1919. 
Tega mnenja so tudi iuristi, zaVi zakon 
je sankcioniran, in v vladnem listu ,J>io
vine" je bil razglašen že pred 1. sept. 1. '. 
Zaveza ne more vložiti tozadevne tožbe 
napram erarju, pač pa jo lahko vloži na 
izplačilo zastalih učiteljskih prejemkov 
vsaka učiteljska oseba zase. Zadeva k 
kočljiva, ker nimamo še upravnega raz
sodišča. 

Tovariš Fr. Brinar opominja, da naj 
to tožbo Zavezinemu članstvu odsvetu
jemo. Tožbo za sedaj opustimo, povejmo 
pa, da je pravica na naši strani. 

Ustanovitev osrednje učiteljske organi
zacije v kraljestvu SHS. 

Upravni odbor pritrdi predlogu Za
vezinega vodstva, da naj se vrši učiteljski 



kongres v Beogradu šele v vcHUH nd
čitnicah in ne že meseca maja t. 1. 

Strokovni tajnik R. Dostal poudarja, 
da bi štela naša deputacija o Binkoštih 
komaj nekaj članov, a o počitnicah bi se 
učiteljskega kongresa udeležilo morda do 
sto slovenskih članov. Predlaga, da naj 
se o našem sklepu obveste druge jugo
slovanske pokrajinske učiteljske Zveze, 
da v tem smislu pritisnemo na Učiteljsko 
Udruženje v Beogradu. Predlog se 
sprejme. 

Tovariš P. Flere želi, da naj se ne
mudoma izvede likvidacija Zaveze do po
polnosti. Zavezino vodstvo ne more sto
riti samo vsega, zato naj se izvoli posebni 
likvidacijski odsek. Predsednik L. Jelene 
opozarja, da je prišel pri sestavi novih 
pravil Unije do mrtve točke, ker ne ve, 
kaj naj se zgodi z našimi listi in kakšen 
stik naj bi imela pokrajinska tajništva s 
centralo. Predlagani likvidacijski odbor 
bi kočljiva vprašanja lažje razrešil, ker 
več glav več ve. Blagajnik Fr. Luznar 
je prepričanja da bodo morale ostati tudi 
v Uniji nekake pokrajinske Zveze, ker 
imajo te pokrajine svoje šolske uprave. 
Srbi nam bodo morali pustiti nekaj pro
stosti v upravi, ker ne poznajo zahtev 
Slovencev in Hrvatov, kakor tudi mi ne 
poznamo specielnih hrvatskih in srbskih 
posebnosti. Tovariš Jak. Dimnik je nazi
ranja, da bomo morali biti s slovenskim 
učiteljstvom v posebnem stiku. Z bivšimi 
našimi skupščinami je rasel naš ugled, 
nasprotno pa zabredemo lahko do mrt
vila, zakaj Beograd je daleč od nas. Po
iskati bomo morali torej nek modus med
sebojne uprave. Podpredsednik A. Gnus 
pravi, da imej centralni odbor v Beo
gradu lice posrednika pokrajinskih Zvez. 
Tovariš H. Šumer pritrdi Gnusovemu na
zoru. Imeli bi vlado brez učiteljskih par
lamentov. Ne samo delegacijska zboro
vanja, ampak skupščine naj se zopet uve
dejo. Predsednik L. Jelene pojasni, sla je 
bil svoj čas v Zagrebu s hrvatskimi de
legati za pokrajinske Zveze, a temu so 
nasprotovali delegati iz Srbije. Zavezin 
tajnik V. Rus se pridružuje predlo.cu to
variša P. Flereta, ker želi isto iz nave
denih vzrokov tudi Zavezin predsednik, 
zato predlaga v likvidacijski odbor: 
članstvo vodstva Zaveze, poleg tega pa 
Še tovariše Iv. Dimnika, Dostala, Gangla, 
Merljaka, Plesničarja ter tovarišici Me
hletovo in Žerjavovo. Predlagano član
stvo likvidacijskega odseka se potrdi. 

Letošnje delegacijsko zborovanje. 
Kadarkoli in kakorkoli se izvrši uči

teljski kongres v Beogradu, treba bo 
vseeno urediti po sprejetih pravilih in 
poslovnem redu Unije tudi Zavezino za
puščino, v kar je pa pooblaščena edinole 
delegacija. Z ozirom nato sprejme imrav: 

ni odbor Fr. Brinarjev predlog, da se vrši 
letošnje delegacijsko zborovanje v prvi 
polovici meseca septembra v Celju. Do
ločitev dneva in dnevnega reda se pre
pusti vodstvu Zaveze. 

Predlogi in nasveti upravnih odbornikov 
in okrajnih učiteljskih društev. 

a) N o v e š o l s k e k n j i g e . 
Kamniško učiteljsko društvo se na 

njegovo resolucijo obvesti, da izidejo z 
novim šolskim letom 1920/1921 vse po
trebne čitanke. Pri tej priliki opozori to
variš H. Šumer, da ne stoji Šolski list na 
isti stopnji, kakor dosedanje šolske knji
ge. Tovariš P. Flere konstatira, da stoji 
2. in 3. stopnja Šolskega lista mnogo višje 
nego 1. stopnja, zato je v splošnem Š. list 
tudi mnogo boljši, kakor so dosedanje 
čitanke. V nnve čitanke se snrehne ve

liko nove tvarine. a pot ostane ista kakor i 
pri Šolskem listu. 

b) N o v a p r a v i l a o k r a j n i h 
u č i t e l j s k i h d r u š t e v . 

Istemu društvu se naznani, da se po 
' odseku sestavljena „Vzorna pravila" po
i natisnejo v Učit. Tovarišu, po katerih ! 
i naj zasnujejo okrajna učiteljska društva j 
: svoja pravila. Pri sestavi teh naj se misli i 
i na upokojence, na vrtnarice in sploh na j 
| vse stroke, ki pridejo v dotičnem okraju | 
j v poštev. Principielno se lahko sprej
! mejo v društvo tudi srednješolski profe
I sorji. 

Skupno upravništvo Zavezinih listov. 
Predlog Kamniškega učiteljskega 

društva, da naj pride upravništvo 
Zvončka in Popotnika v ene in iste 
roke, se spremeni v toliko, da naj se po j 

. veri uprava vseh treh Zavezinih listov I 
samo enemu upravništvu, o čemer pa naj 
ukrepa delegacija. 

Pisava Učiteljskega Tovariša in uredni
kova službena odpoved. 

Predsednik L. Jelene prečita dopise j 
: okrajnih učiteljskih društev, ki govore o 
pisavi stanovskega glasila. Dopise je iz j 
ročil predsedniku urednik Učit. Tovariša, 

! ki na podlagi doposlanih resolucij in očit • 
kov odpoveduje uredniško službo. Poro
čevalec prosi, da zavzame upravni odbor ! 
v tej zadevi svoje stališče in otvori raz I 
pravo. 

Tovariš Fr. Brinar brani urednika in j 
: izjavi, da je list hvalno urejevan. Tovariš 

H. Šumer naglasa, da je povsod proti 
uredništvu navidezen upor, ker isto ne 
more vedno vsem ugoditi. Tovariš P. 
Flere je za prosto stvarno kritiko, ker 
nismo stranka, ampak le stanovska orga

| nizacija. Zavezin tajnik V. Rus svari, da 
j bi zapirali vrata opravičenim željam 
| Zavezinega članstva, katere streme za 
: tem, da se razbistrijo nejasni pojmi. Do
i piše, ki niso zreli za javnost, pa so na
; perjeni proti uredništvu, naj reši Zave

zino vodstvo; če so naperjeni proti Za
vezinemu vodstvu, naj se jih da v presojo 

i upravnemu odboru; če je napadeno v 
njih delovanje slednjega,, naj razsoja o 

: tem delegacija. Tovariš P. Flere se pri
j družuje mnenju Zavezinega tajnika s pri
! stavkom, da naj se o razrešitvi takih do
j pisov vedno takoj obvesti dotično učitelj
j sko društvo. Splošno se ugotovi, da ne 

sprejema noben list dopisov, ki napadajo 
stranko, katere glasilo ie dotični list. To
variš A. Mervič poudarja, da prečitane 
resolucije in dopisi nočejo spraviti morda 
urednika ob kredit, ampak zahtevajo le i 
jasno sliko naše Unije. Končno se s^rej j 

j me soglasno predlog tajnika V. Rusa, da ! 

i upravni odbor ne vzame odpovedi ured
j nika Učit. Tovariša na znanje. 

Mladinski spisi 
Predsednik L. Jelene poroča, da je 

prejela Zaveza na svoječasni razpis pet 
spisov za IV. zvezek Jan Legove kn*'ž ! 
niče. Spisi so se po treh ocenjevalcih 
pregledali, a po sodbi teh niso za tisek. 
Sklene se, da se spisi vrnejo, ker ne od : 
govarjajo razpisu. Književni odsek se 
poveri, da eventualne poznejše spise, če 
se mu zde za tisek primerni, nagradi in i 
natisne. 

Znižana članarina za upokojence. 
Tovariš Jak. Dimnik predlaga, da \ 

naj se zniža Zavezina članarina za uči | 
teljske upokojence od 120 K na 70 K. Ti 
prejemajo lahko namesto Popotnika, ako 
se za to oglase, Zvonček. Predlog se 
snrelme. 

Razdružitev deželnih učiteljskih orga
nizacij. 

Upravni odbor sklene: Zaveza po
zovi takoj vse učiteljske Zveze, da se z 
ozirom na skupni vstop v Unijo razdru
žijo najkasneje do učiteljskega kongresa. 

Predsednik se zahvali upravnim od
bornikom za udeležbo in temeljite raz
prave ter zaključi zborovanje. 


